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Hora de decidir

Hablar con todos los candidatos a la alcaldía de Sant Adrià de Besòs para preparar este especial por las elecciones municipales que se celebran este 
próximo domingo, 28 de mayo, ha supuesto todo un desafío para este diario. Pero estamos orgullosos del resultado. En este 2023 hemos podido ir más 
allá del espacio que nos proporciona este diario en papel y hemos grabado las entrevistas en video para publicarlas en nuestro canal de Youtube para 
que la ciudadania pueda escuchar y ver con sus propios ojos las maneras de los candidatos, su convicción hacia su programa, su visión de la ciudad. 
Algo que muchas veces es muy difícil de reflejar en una entrevista transcrita. En nuestra web también se puede consultar el programa electoral completo 

de cada uno de los partidos, para que la ciudadanía tenga toda la información y pueda votar con los deberes hechos. Dicha información está disponible en nuestra 
web y se puede llegar a ella escaneando los códigos qr al final de cada una de las entrevistas. Hemos entrevistado a ocho de los diez candidatos que se presentan 
a estas elecciones. Fantan dos, Pacma y Vox. El primero, por escapar a nuestro radar hasta pocas horas antes de cerrar la edición de este número especial. Pare-
ce que la prensa local es invisible para algunos. El segundo, porque nos exigieron las preguntas de la entrevista por anticipado. No accedimos por profesionalidad 
periodística y porque ningún otro candidato había tenido esa ventaja. 

Sant Adrià es una ciudad pequeña en la que, si te mueves por determinados círculos, te conoce prácticamente todo el mundo. Los candidatos de los distintos parti-
dos que presentan candidatura para liderar esta pequeña ciudad del Área Metropolitana saben que gobernar o estar en la oposición aquí implica ejercer, no solo de 
político sino también de confesor. Saben que tienen que visitar los barrios, a sus asociaciones y a sus vecinos desde el minuto uno, y no solo cuando falten pocos 
meses para las elecciones. Tienen claro que, en muchos casos, sus votos no solo vendrán por las siglas de sus partidos, sino por lo conocidos y respetados que 
sean personalmente entre sus conciudadanos. En 2023 tenemos algunas ausencias destacadas, dos políticos históricos que no se presentan, Isabel Marcuello y 
Gregorio Camacho, que son parte de la historia viva de esta ciudad. Seguro que tienen mucho que contar. Y, por otro lado, tenemos algunos candidatos que no son 
conocidos por la ciudadanía. Algunos son adrianenses de nuevo cuño, de hace solo unos meses. Los votantes decidirán si aceptan su compromiso para con la ciudad. 
¿Se darán los números para el cambio político que pide la oposición? ¿Entrarán nuevas fuerzas políticas en el consistorio? Pase lo que pase, deseamos que toda la 
jornada se desarrolle con total tranquilidad y sin incidentes desagradables. Nunca, o al menos en las elecciones más recientes, hemos tenido nada de eso en Sant 
Adrià de Besòs, así que confiamos en la ciudadanía, que estamos seguros no se dejará influir por alborotadores de ningún signo ni ideología contrarios. Después 
del 28 de mayo comenzará otro juego, el de las alianzas para poder gobernar. Pero eso ya será otra historia, que también les contaremos nosotros.     
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“M’agrada el potencial de Sant Adrià i tot 
el procés de transformació que ha viscut”

JP

Entrevista amb Filo Cañete, alcaldessa i alcaldable del PSC de Sant Adrià a les eleccions municipals del 28 de maig.

Montse Sáez

Sant Adrià.-
Pregunta. Què és per 

tu Sant Adrià? 
Resposta. Sant Adrià 

és la ciutat que m’ho ha 
donat tot. On visc. Sí 
que és veritat que abans 
de casar-me vivia a la 
zona limítrofa, però era 
per anar a dormir només 
perquè sempre m’he re-
lacionat amb Sant Adrià. 
De petita vaig estudiar a 
l’Amor de Déu, després al 
Sant Gabriel i des dels sis 
anys he estat vinculada al 
Club Natació Sant Adrià. 
Per tant, sempre he es-
tat pels carrers de Sant 
Adrià, els meus amics, 
el meu entorn sempre 
ha estat molt vinculat a 
Sant Adrià. Per tant, és 
la meva ciutat. Sempre 
explico l’anècdota que 
quan vaig casar-me, a 
l’hora de buscar pis sem-
pre els hi deia als de la 
immobiliària que volia que 
fos a Sant Adrià, i que no 
aniria a veure cap pis que 
no estigués a Sant Adrià. 
Volia estar empadronada 
a la ciutat. Després vaig 
tenir molta il•lusió quan 
el meu primer fill es va 
poder registrar com nas-
cut a Sant Adrià, va ser 
un dels primers, ara ja en 
té 22 anys. Estic molt 
orgullosa que al DNI dels 
meus fills posi que són 
nascuts a Sant Adrià.       

P. Ja t’agrada com 
és o t’agradaria que fos 
d’una altra manera?

R. M’agrada el poten-
cial que té i tot el procés 
de transformació que 
ha viscut. Però també 
m’agradarien determinats 
canvis. Per això dono el 
pas per continuar i posi-
cionar-me per continuar 
sent alcaldessa perquè 
Sant Adrià encara pugui 
tenir més canvis. Hem 
fet diferents processos de 
transformació i crec que 
ara estem en el tret de 
sortida per fer una nova 
transformació important. 
Per tant, m’agrada el po-
tencial i les oportunitats 

que té. Sant Adrià està 
situada d’una manera 
molt estratègica a l’Àrea 
Metropolitana.   

P. En què consistiria 
aquesta nova transfor-
mació?

R. Penso que l’àmbit 
de les tres xemeneies és 
una gran oportunitat de 
transformació, no només 
per aquella zona sinó que 
ha de tenir una repercus-
sió per a tota la ciutat i 
per tot l’entorn. L’entorn 
és molt important. Per 
mi és molt important la 
identitat, el sentir-te de la 
teva ciutat i compartir-ho. 
Això vull que es recuperi 
perquè hem detectat que, 
potser també pel context 
de la crisi i la pandèmia, 
que la gent està crispada 
i amb un sentiment de 
desafecció. Crec que la 
ciutadania necessita tenir 
un sentiment més positiu 
i d’orgull d’on viu i d’on 
és. I que pugui valorar 
totes les oportunitats 
que té al seu voltant. En 
aquest sentit, Sant Adrià 
és un punt estratègic molt 
important del Barcelonès 
i de l’Àrea Metropolita-
na. Aquesta oportunitat 
la podem tenir a l’àmbit 
de les tres xemeneies. 
També un altre àmbit, 

que potser no hi parlem 
tant, com és la zona 
de la Ciutat Esportiva 
de l’Espanyol, una zona 
que s’ha d’acabar de 
desenvolupar i tenir unes 
connotacions importants 
de cara a la transformació 
de la ciutat. 

També és important 
l’eix verd que ha signi-
ficat la recuperació del 
riu. Tenim un projecte en 
el qual estem treballant 
per preservar la desem-
bocadura del Besòs. Però 
preservar d’una manera 
sensible, perquè la gent 
pugui ser-hi però cuidant 
la desembocadura.

P. Com s’està fent 
a Santa Coloma de Gra-
menet?

R. Sí. Aquest tema 
és un continu, perquè en 
definitiva som quatre mu-
nicipis els qui compartim 
el riu, cadascun en el seu 
àmbit. L’àmbit que ens 
toca a nosaltres és molt 
interessant perquè és la 
desembocadura, el final 
del riu, un espai molt na-
tural que estem intentant 
preservar traballant en un 
projecte que pot portar 
la conservació sense que 
l’acció humana sigui la 
prioritària, si no la diversi-
tat del món animal, de la 

natura. Un espai que les 
persones puguem gaudir 
respectant l’espai natural.         

P. Fa uns mesos la 
Diputació de Barcelona 
va ser una enquesta per 
saber la satisfacció dels 
ciutadans respecte a els 
seus ajuntaments. Sant 
Adrià va ser una de les 
pitjors valorades, especial-
ment en el tema de la se-
guretat i la neteja. Creus 
que aquests són els punts 
negres de la ciutat?

R. Jo no parlaria de 
punts negres, sinó punts 
en el que s’ha de posar 
més l’accent. De fet, en 
el nostre programa són 
dos dels tres eixos impor-
tants. Per una banda, tot 
el que té a veure amb la 
seguretat, que està molt 
vinculada a l’espai públic, 
per això estic posant molt 
èmfasi en la recuperació 
de l’espai públic. Crec molt 
en una manera d’actuar 
que implica fer urbanis-
me des d’una perspectiva 
d’espai públic obert, que 
ajudi a tot un àmbit de 
seguretat. Sempre dic que 
quan una persona surt al 
carrer, no és només un 
tema de delinqüència, sinó 
que quan surt al carrer ha 
de sentir-se a gust, un 
benestar d’una manera 

integral. Hi ha una part 
de la seguretat que és 
aquesta, les percepcions, 
les sensacions. Per això és 
important la qüestió de la 
neteja, de l’urbanisme, les 
actuacions que es puguin 
fer al carrer, recuperar 
espais verds, que tu amb 
els teus ulls puguis veure 
espais que t’agraden, i per 
tant et sentis segur. No 
és un tema exclusivament 
de presència policial, que 
també. Perquè al final no 
podem negar que estem 
en un entorn que ens 
pot ajudar positivament 
però que també té unes 
connotacions que poden 
ser negatives. L’entorn 
també pressiona. Som un 
municipi de 38.000 habi-
tants que l’envolta grans 
ciutats a nivell de densi-
tat. Badalona supera els 
220.000 habitants. També 
al voltant de Sant Adrià 
Nord tenim un barri amb 
un índex de vulnerabilitat 
i una estructura de risc 
social important. Tenim 
també la zona limítrofa 
amb Santa Coloma, que 
encara no té molta afecta-
ció. I després Barcelona, la 
gran urbe amb més d’1,8 
milions d’habitants, amb la 
que compartim dos barris, 
Besòs i Mina, amb el barri 
de Maresme. Per tant, es-
tem amb una certa pressió 
que fa que tant dinàmiques 
positives com negatives 
ens afectin de ple. 

Quan parlava de ne-
teja té molt a veure el 
civisme o l’incivisme. 
En aquest sentit, ara fa 
uns mesos hem posat 
en marxa un programa 
d’agents cívics en el que 
crec que hi ha hagut molt 
bona acollida, són molt 
visibles, estan molt moti-
vats amb la feina que fan 
i crec que això és positiu 
per la millora de l’espai 
públic. Estic convençuda 
que tot plegat suma per 
recuperar també aquest 
posicionament d’una se-
guretat quan surts al 
carrer. Són aspectes to-
talment vinculats.

P. En el tema de la 

seguretat, tenim més 
Mossos que mai a la co-
missaria de la Mina però 
la ciutadania es queixa 
que no veu policia local 
pels carrers. 

R. A vegades el tema 
del número d’agents té a 
veure amb les actuacions 
que has de fer. Per volum 
i número d’agents de po-
licia local i volum i densi-
tat de població estem per 
sobre de la mitja. Ciutats 
que tenen una població 
similar i que tampoc te-
nen unes realitats molt 
diferents a la nostra en 
quant a estructura so-
cial, estem per sobre 
d’aquesta mitja. També 
és veritat que la poli-
cia local està assumint 
moltes competències 
que no són pròpies en 
matèria de seguretat. Per 
això la insistència que 
s’han d’augmentar les 
dotacions de Mossos. No 
hem d’oblidar que tenim 
un barri amb una situació 
flagrant relacionada amb 
tot el que implica el món 
de la droga. La policia lo-
cal assumeix gran part de 
les actuacions que tenen 
a veure amb seguretat 
ciutadana que són prò-
pies de Mossos. S’ha de 
millorar molt la coordina-
ció, perquè determinades 
actuacions que has de 
fer que comencen amb 
un incompliment d’una 
ordenança pot derivar en 
qüestió de minuts en una 
qüestió d’ordre públic. 
Per això la meva insistèn-
cia, des del primer dia, 
en la necessitat de tenir 
ordre públic, especial-
ment al barri de La Mina. 
Això és el que continuaré 
reivindicant. 

Entrevista completa 
i més informació: 
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“Després de 40 anys de govern 
dels mateixos toca un canvi”

JP

Entrevista amb Rubèn Arenas, alcaldable d’ERC de Sant Adrià a les eleccions municipals del 28 de maig.

Montse Sáez

Sant Adrià.-
Pregunta. Què és per 

tu Sant Adrià? 
Resposta. Sant Adrià 

és la meva ciutat, on he 
nascut, on visc, i ara ma-
teix és el meu projecte 
vital en tant que Esquerra 
Republicana i jo com a 
cap de llista volem trans-
formar Sant Adrià perquè 
la ciutat ho necessita i ho 
demana a crits.      

P. Com t’agradaria 
que fos la ciutat?

R. Ho hem repetit 
moltes vegades. Necessi-
tem una ciutat que sigui 
segura, amable per a les 
famílies, que sigui digna, 
que estigui ordenada, i de 
la qual ens puguem tornar 
a sentir orgullosos. Que la 
ciutadania pugui anar pel 
món i dir que és de Sant 
Adrià, que se sent orgu-
llosa de viure, que pot 
viure tranquil·lament, que 
pot desenvolupar els seus 
projectes vitals a la ciutat 
amb tranquil·litat i segu-
retat. Pensem que hem 
d’anar cap aquí. Després 
de 40 anys de govern 
dels mateixos toca un 
canvi, toca renovar i fer 
les coses diferents perquè 
la ciutat canviï. Amb un 
ajuntament que estigui a 
disposició de la ciutadania 
i no d’esquenes per inten-
tar ajudar a tothom.   

P. Has parlat que es 
necessita un canvi. Com 
ho faríeu diferent?

R. Nosaltres hem vin-
gut a transformar i no a 
gestionar. Pensem que 
l’actual equip de govern 
ha basat tota la seva 
acció de govern, si és 
que ho podem dir així, 
en una inèrcia que por-
ten de molts anys en la 
qual no hi ha canvis pro-
funds, transformacions. 
La ciutadania no sent que 
s’estan atenent les seves 
peticions. Aquesta és una 
de les primeres coses 
que nosaltres volem fer: 
apostar per no gestionar, 
sinó transformar. 

Què vol dir transfor-

mar? Per exemple, canviar 
el model de seguretat. En 
l’actualitat el que tenim 
és plenament reactiu. 
Davant un fet delictiu, hi 
ha una reacció. Nosaltres 
el que volem és un mo-
del de seguretat que es 
basi en la prevenció. A 
la pràctica el que implica 
és cuidar les voreres, la 
il·luminació. No pot ser 
que hi hagi racons foscos 
a Sant Adrià on especial-
ment les dones, però tota 
la ciutadania en general, 
no se sent segura. 

La seguretat és tot 
això. També és dotar de 
més policies, però no 
només quedar-nos amb 
la policia. També cal que 
la policia tingui les eines 
necessàries per poder 
fer la seva feina. Nosal-
tres estem proposant 
instal·lar càmeres de 
videovigilància en tots 
els punts conflictius que 
tenim a la ciutat.

Això per una banda, 
però també cal parlar de la 
gestió dels diners. En els 
darrers anys, Sant Adrià 
tenia 30 milions d’euros 
estalviats, que bàsica-
ment provenien de la no 
acció, i en aquests últims 
dos anys s’han gastat 
27. Uns diners invertits 

en una llita de la compra 
absolutament tècnica i 
sense cap mena de rumb 
polític. Això demostra 
que no s’inverteix en les 
necessitats de la ciuta-
dania i no s’aposta per 
transformar, sinó que es 
posen pegats en algunes 
coses, que segurament 
també calen, però no fan 
avançar la ciutat cap a la 
ciutat del segle XXI que 
hauríem de ser. 

Per exemple, s’haurien 
pogut invertir diners en el 
Marina Besòs per munici-
palitzar la instal·lació, fer-
la viable, que tots plegats 
la poguéssim gaudir, i 
que si sortissin beneficis 
revertissin directament en 
la ciutadania i no en una 
empresa privada. 

També vam posar so-
bre la taula que hi havia 
uns fons de la Diputació 
de Barcelona que es po-
drien haver invertit per 
reobrir Ricart, i no s’ha 
fet. Ara s’ha anunciat a 
última hora un pla, però 
ja és el quart que pre-
senten. Ja s’han gastat 
un munt de diners en 
fer plans que mai s’han 
executat. Per què ens 
els hem de creure ara? 
On són els diners? En 
què s’estan invertint? 

Nosaltres pensem que 
els diners de tots s’ha de 
fer un esforç per fer-los 
servir bé i per fer avançar 
la ciutat. 

I tenim molts més 
exemples, com la pea-
tonització de l’Avinguda 
Catalunya. S’han gastat 
300.000 euros i a dia 
d’avui encara no funcio-
nen les pilones automàti-
ques. O podem parlar de 
carrer Sant Oleguer, que 
després d’haver acabat 
les obres s’han hagut 
d’invertir més diners. Tam-
poc s’ha fet la residència 
de gent gran del barri de 
La Mina que fa anys vam 
aprovar en una moció que 
es buscaria finançament 
per recuperar l’antic CAP 
i fer la residència. 

No hi ha una autèn-
tica voluntat de dir cap 
a on portem Sant Adrià, 
on volem ser d’aquí 15 
anys. No hi ha projec-
te de ciutat. Nosaltres 
tenim projecte, tenim 
equip i la il·lusió i les 
ganes de transformar 
Sant Adrià, de refer-la 
per tenir una ciutat mi-
llor per a tothom.        

P. Hem parlat de la 
seguretat. Creus que 
aquest és el punt negre 
de la ciutat o hi ha un 

problema més gros?
R. Actualment la se-

guretat és una de les prin-
cipals preocupacions de la 
ciutadania i és una sensa-
ció, una percepció que és 
difícil de revertir. Mentre 
els Mossos d’Esquadra 
tenen a la seva comis-
saria de Sant Adrià més 
agents ara que mai, 100 
agents, la policia local no 
para de disminuir. Aquesta 
manca de presència de 
la policia local afecta a 
aquesta percepció de la 
seguretat. Però com et 
deia abans nosaltres no 
pensem que la seguretat 
sigui només un policia 
corrent darrere un lladre. 
Per nosaltres va més enllà 
i cal una visió més integral 
del que és la seguretat. 
És la il·luminació, cuidar 
de les voreres. No pot ser 
que el carrer Bogatell con-
tinuï aixecat a l’alçada de 
la pròpia plaça de la Vila 
on la gent gran hi cau de 
forma constant. Seguretat 
és tenir una ciutat arren-
gada on puguis caminar 
de forma tranquil·la, amb 
pau, sense por a que et 
robin, a caure. Crec que 
això milloraria moltíssim la 
sensació de seguretat.

També podem fer al-
tres coses que com a 
ciutat no s’està fent, com 
és demanar a les instàn-
cies superiors, ja sigui la 
Generalitat de Catalunya 
o el govern de l’estat, la 
necessitat d’implantar 
un jutjat a Sant Adrià, o 
d’alguna manera agilitzar 
el sistema de justícia 
perquè no hi hagi la per-
cepció que les persones 
que delinqueixen entren 
per una porta i surten per 
l’altra. No podem parlar 
de seguretat si no parlem 
de justícia. 

Tampoc ajuda la sen-
sació de deixadesa en la 
qual hem estat instal·lats 
els darrers anys. La ciu-
tadania s’adona de com 
està la ciutat, i la co-
rrecuita dels últims qua-
tre mesos per intentar 
maquillar la situació no 
canvia la realitat de Sant 

Adrià. La ciutadania veu 
que la ciutat està en de-
cadència i cal un canvi 
inevitable.        

P. Quins són els prin-
cipals problemes que 
us trasllada la gent al 
carrer?

R. A banda de la 
seguretat està la qüestió 
de la neteja, que forma 
part de la decadència en 
la qual estem instal·lats. 
Nosaltres hem propo-
sat fer una auditoria en 
aquest tema. Es va apro-
var la moció en el seu 
moment  però mai s’ha 
dut a terme. Pensem que 
és una de les primeres 
coses que s’ha de fer, 
saber què és el que està 
fallant, perquè s’estan 
gastant molts diners.

Altres preocupacions 
que són latents i que 
se’n parla molt és el del 
medi ambient en general. 
Però concretament hi ha 
temes com és Tersa, que 
preocupa molt la conta-
minació i les conseqüèn-
cies sobre la nostra salut. 
El fet que una persona 
que viu a Sant Cugat 
viu de mitjana set anys 
més que una que viu a 
Sant Adrià. Nosaltres 
ens comprometem a fer 
una calendarització del 
tancament de Tersa a 
través d’una política de 
residus zero. Sabem que 
no és fàcil, que no ho 
farem en dos dies, però 
algú ha de començar a 
posar fil a l’agulla. Ningú 
s’ho ha plantejat encara 
de manera seriosa. Hi ha 
alguns plans ja fets però 
ningú ha posat data en el 
calendari pel tancament. 
La Generalitat ja ho ha dit 
públicament, i nosaltres 
ho prometem i penso que 
el farem. 

Especial Eleccions Municipals

Entrevista completa 
i més informació: 
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“El equipo de gobierno tiene que tomar 
la iniciativa en el tema de la Mina”

JP
Montse Sáez

Sant Adrià.-
Pregunta. Com qua-

lificaPregunta. ¿Qué es 
para ti Sant Adrià? 

Respuesta. Sant Adrià 
para mí es todo. La ciudad 
en la que he crecido y 
vivido prácticamente des-
de que nací. Donde vivo 
actualmente, donde desa-
rrollo mi trabajo en política 
municipal, y por lo tanto, 
es lo que quiero, seguir 
estando aquí, ver cómo 
crece mi ciudad, cómo 
crece todo a mi alrededor. 
Lo significa todo.          

P. ¿Cómo te gustaría 
que fuera?

R. Sobre todo con más 
seguridad, más cívico, con 
más limpieza, donde la 
gente pueda pasear por la 
calle sin ningún problema. 
Supongo que eso es una 
ilusión que tenemos todas 
las personas en cualquier 
ciudad en la que vive. Pero, 
sin duda, que sea un poco 
mejor de lo que tenemos 
ahora mismo. La realidad 
es muy diferente.        

P. ¿Cuáles son vues-
tras propuestas para que 
sea una ciudad mejor?

R. Nuestra campaña 
se basa sobre todo en la 
seguridad, la limpieza y 
el civismo. Hemos visto 
que en estos últimos años 
en estos aspectos se ha 
retrocedido años atrás. 
Antes teníamos una in-
seguridad latente en un 
barrio concreto, pero todo 
esto se ha ido añadien-
do a lo largo de toda la 
ciudad. Obviamente te-
nemos la ciudad vecina 
de Badalona que tam-
poco ayuda instalando 
ciertas furgonetas en el 
límite de nuestra ciudad 
para drogodependientes 
y personas que necesitan 
ayuda. La sensación de 
inseguridad ha crecido.

En el tema de la lim-
pieza, se ha acabado un 
contrato, hemos reno-
vado otro con unas im-
plantaciones que nos ha 
costado a todos los adria-
nenses un millón de euros 

más, pero a día de hoy no 
vemos esas mejoras. Me-
joras que ya se tendrían 
que haber implantado en 
el anterior contrato, que 
fue por lo que la empresa 
que tenemos actualmente 
ganó el concurso, porque 
nos ofrecieron unas mejo-
ras que no se han llevado 
a cabo, y que hemos 
tenido que aplicar como 
normativa para hacer un 
nuevo contrato. Pero a día 
de hoy, en parte por culpa 
del incivismo, no solo 
es culpa de la empresa 
de limpieza, en ningún 
momento decimos que 
no haga bien su trabajo, 
pero es cierto que a ve-
ces pasan a primera hora 
de la mañana, hacen su 
trabajo, pero a las tres ho-
ras, está la ciudad como 
si no hubiesen pasado en 
semanas. 

P. Para vosotros, ¿la 
falta de seguridad es el 
punto negro de la ciu-
dad?

R. Sí, es la falta de 
seguridad pero por am-
bos motivos. Siempre 
hemos defendido que 
tanto a nivel de policía 
local como de Mossos 
d’Esquadra necesitaría-
mos más agentes. Pero 

no solo es la cantidad de 
número de agentes, sino 
también la organización. 
Nosotros venimos tiempo 
denunciando a través de 
nuestro concejal Francis-
co Navarro una deficien-
cia organizativa, creemos 
que se está gestionando 
mal el cuerpo de la policía 
local. Nos hemos encon-
trado casos en fines de 
semana y días puntuales 
en los que apenas hemos 
tenido agentes de policía 
pisando la calle, o núme-
ro escaso de agentes en 
la comisaría que no han 
podido salir. Pensamos 
que es o porque no se ha 
hecho un buen calendario 
o porque no está bien 
organizado. Con los Mos-
sos d’Esquadra tenemos 
una deficiencia del 50% 
de agentes en compa-
ración con el año 2000 
cuando asumieron las 
competencias de seguri-
dad ciudadana. Ahora, el 
conseller de interior nos 
ha anunciado que suben 
el número de agentes un 
40%, que para nosotros 
es escaso porque son 15-
16 agentes, pero sigue 
siendo un número corto 
para las necesidades y 
lo que ha vuelto a ser el 

barrio de La Mina.
P. ¿En el barrio de La 

Mina la situación se ha 
mejorado, se ha estanca-
do o ha ido a peor?

R. Obviamente ha ido 
a peor. Tú hablas con los 
vecinos y te dicen que 
están peor que en los 
años 70 u 80. Afortuna-
damente, la gran mayoría 
de los vecinos que viven 
en el barrio de La Mina 
son gente decente, que 
de verdad quieren su ba-
rrio, que trabajan por él, 
pero el mal uso que hacen 
del barrio, o el daño que 
hacen estos pequeños 
grupos, es lo que se ve y 
lo que es noticia. 

P. ¿Es todo responsa-
bilidad del gobierno local 
o el resto de administra-
ciones ha dejado el barrio 
a su suerte? 

R. Creo que es un 
50%. Nosotros siempre 
nos hemos puesto del lado 
del equipo de gobierno y les 
hemos dicho que estaría-
mos a su lado en cualquier 
decisión que tomaran. Ya 
fuera ir a protestar, como 
ya se hizo en su momen-
to con el alcalde Callau, 
que se hizo una comisión 
parlamentaria y se fue a la 
dirección de Mossos para 

quejarnos de la falta de 
seguridad y de efectivos. 
Pero obviamente, el equipo 
de gobierno es el que tiene 
que tomar la iniciativa y 
el que tiene que insistir 
en este asunto, no puede 
pasar la pelota a la Gene-
ralitat y decir que siempre 
la culpa es de los demás. 
Tienes que asumir tu pro-
pia responsabilidad, pero 
ser consecuente y seguir 
protestando como se ha 
hecho. Nosotros siempre 
hemos manifestado, tanto 
al alcalde Callau y ahora 
a la alcaldesa Filo Cañete, 
que nuestro grupo siempre 
estará al lado para buscar 
soluciones de seguridad 
para el barrio de La Mina.                   

P. A parte de la se-
guridad y del incivismo, 
¿qué otros problemas os 
traslada la ciudadanía?

R. Básicamente los 
principales problemas son 
los que te he destacado. 
Obviamente, luego exis-
ten pequeños problemas 
en los que hemos ido tra-
bajando. Como la reforma 
de la Rambleta, el tema 
de los parques infantiles, 
que es una demanda 
nuestra para que se amol-
daran a la normativa eu-
ropea de seguridad, todo 
el tema de urbanismo. Es 
verdad que cada persona 
tiene sus problemas. Pero 
generalmente, lo que más 
ha coincidido todo el 
mundo son los problemas 
de inseguridad. Que no 
puedes ir con el móvil 
en la mano porque en un 
descuido te lo pueden 
quitar, o tienes que ir con 
mil ojos porque las calles 
están hechas una porque-
ría porque los propietarios 
de perros, algunos, no 
recogen sus heces. 

P. ¿Cómo se podría 
mejorar el espacio pú-
blico?

R. Se tiene que hacer 
una buena campaña de 
información, de sensibili-
zación. Hacer comprender 
a la gente que cuidar tu 
entorno es cuidar lo tuyo, 
porque al fin y al cabo Sant 
Adrià es la ciudad de todos 

nosotros. Todos queremos 
que esté bien, que esté lim-
pia, que se pueda pasear, 
que se pueda andar sin 
ningún tipo de problema. 
Obviamente tenemos que 
incidir en esas campañas 
de información para que 
se usen bien las papeleras, 
los contenedores, reciclar, 
que también es un tema 
muy importante. Pero si 
después de las campañas 
vemos que no se obtienen 
resultados, lo que hay que 
hacer es aplicar las sancio-
nes pertinentes.  

P. Hemos hablado 
de los varios problemas 
que tiene la ciudad, pero 
el PSC sigue ganando 
las elecciones. ¿Por qué 
crees que la gente no 
cambia su voto?

R. Esa es la pregunta 
que nos hacemos todos. 
Cuando hablas con cual-
quier persona ves que 
todo son quejas pero a la 
hora de ir a las eleccio-
nes, siempre gana el mis-
mo partido. No sabemos 
si es por comodidad, si es 
porque a la gente ya le va 
bien como está. Nosotros 
queremos luchar para 
cambiarlo. Obviamente 
no decimos que todo lo 
que hace el equipo de 
gobierno, ya sea este 
partido o cualquier otro, 
está mal. También tienen 
sus cosas positivas, su 
trabajo que ha hecho por 
la ciudad. Pero creemos 
que llega un momento 
en el que los ciclos se 
acaban. Desde 2011, la 
última etapa de Sito en 
la alcaldía, el ciclo del 
Partido Socialista en Sant 
Adrià ha acabado. Se 
han hecho cosas, se han 
hecho inversiones, pero 
creemos que es necesario 
un nuevo partido, espe-
ramos ser nosotros, que 
entre con nuevos retos.

Entrevista amb Óscar Marjalizo, alcaldable de Ciutadans de Sant Adrià a les eleccions municipals del 28 de maig.

Entrevista completa 
i més informació: 
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“L’equip de govern no governa, 
gestiona, i ho fa a demanda”

JP

Montse Sáez

Sant Adrià.-
Pregunta. Què és per 

tu Sant Adrià?
Resposta. Sant Adrià 

d’entrada és casa meva, 
on he nascut, he cres-
cut i he viscut sempre. 
En segon lloc, diria que 
és una ciutat amb grans 
potencialitats que encara 
no ha estat suficientment 
explotades. I, en tercer 
lloc, el que diria és que és 
una ciutat amb quatre rea-
litats socioeconòmiques 
completament diferencia-
des, que salten a la vista 
només que passegis pels 
barris. Que tenen a veure 
amb la frontera natural que 
és el riu, i amb la frontera 
artificial i arquitectònica 
que és l’autopista. Aques-
tes quatre realitats do-
nen diferents condicions 
de vida a la gent, que 
tant des de l’ajuntament 
com des de les diferents 
administracions s’han 
d’abordar de forma di-
ferenciada per caminar 
cap a la consecució de la 
igualtat d’oportunitats que 
al final és el que nosaltres 
proposem. Posar les per-
sones, i la seva forma de 
vida, al centre de totes les 
polítiques i accions que es 
facin des de les diferents 
administracions perquè 
tothom tingui les mateixes 
possibilitats.

P. Com t’agradaria 
que fos la ciutat?

R. A mi m’agradaria 
que fos molt més parti-
cipativa. Nosaltres cons-
tatem diàriament que les 
persones en si mateixes, 
de forma organitzada, 
tenen una gran potencia-
litat per transformar el seu 
entorn. Per fer polítiques 
comunitàries, fer accions 
col·lectives que puguin 
transformar el dia a dia 
dels barris. Això que par-
làvem ara de la diferència 
de les realitats dels barris, 
veiem com, per exemple, 
els equipaments normal-
ment estan concentrats en 
un barri determinat. O són 
els que tenen més vida 

i, en canvi, les persones 
que participen d’aquests 
equipaments, provenen 
d’altres barris. S’han de 
fer bones diagnosi del que 
es necessita, espais de 
participació i de construc-
ció col·lectiva, com poden 
ser els consells de barri, 
els consells sectorials, 
de cultura, d’educació, 
etc. Haurien de ser dina-
mitzats i absolutament 
autosuficients com per 
fer propostes vinculades, 
que no siguin merament 
consultius o informatius. 
Per tant, ens agradaria 
que fos una ciutat molt 
més participada.

Això pel que fa a 
les persones. Eviden-
tment, ens agradaria que 
fos una ciutat més neta, 
amb molta més qualitat 
mediambiental, no no-
més per la qualitat de 
l’aire, que també. Estem 
suportant aquí tot un 
seguit d’infraestructura 
supramunicipal que són 
absolutament contami-
nants. Ens agradaria ha-
ver tingut un govern en 
els últims anys que fos 
corresponsable i coherent 
amb la realitat que te-
nim, com és el tema dels 
sòls contaminants. Tenim 
tot el passat industrial a 
Sant Adrià, especialment 
al barri de Sant Joan 

Baptista, però també als 
polígons industrials, i al 
barri de La Catalana, que 
estan amb una petjada 
del passat, com la platja 
contaminada i tancada. 
Són temes que s’han de-
morat durant anys. Hem 
tingut la Rambleta tres 
anys tancada perquè no 
es va voler fer cas del 
que els veïns i les veïnes 
havien vist, havien viscut. 
Es negava la realitat. Per 
això et dic que volem una 
ciutat més respectuosa 
amb el medi ambient. 
Una ciutat que, tot i ser 
la part petita d’aquesta 
Àrea Metropolitana, pugui 
defensar els interessos i 
els drets de la seva gent. 
I no acceptar, no només 
una infraestructura més, 
sinó caminar cap al tan-
cament de les que hi ha, 
sigui Tersa o la que sigui. 
I, a més, exigir a la resta 
d’administracions i de 
municipis que siguin co-
rresponsables. El que està 
patint la platja de Sant 
Adrià amb el col·lector de 
Llevant és insostenible. 
En canvi, és una estruc-
tura que està donant 
servei a una part de l’Àrea 
Metropolitana. Nosaltres 
patim les conseqüències 
de la deixadesa de la resta 
d’administracions i això 
no es pot tolerar de cap 

de les maneres.
P. El medi ambient és 

una de les preocupacions 
de la ciutadania, com 
també la seguretat. Quina 
puntuació li donaries?

R. Nosaltres som els 
que defensem, per més 
que policia local, en co-
missions informatives, i 
el propi regidor Andrés 
Pozo ens hagin negat la 
major en el ple munici-
pal, que és veritat que la 
seguretat és una qüestió 
de percepció. Hi ha un 
element de percepció i 
després hi ha unes dades 
que, negre sobre blanc, et 
diuen el que està passat 
a la ciutat. Però nosaltres 
som els que creiem que 
en el tema de la segu-
retat la qüestió va molt 
lligada amb el civisme i 
amb la comunitat. És a 
dir, no es tracta només de 
la presència dissuasòria 
de la policia local o de 
Mossos d’Esquadra en 
determinats espais. No-
saltres creiem molt en 
la policia de proximitat, 
aquell referent de barri, 
de centre escola, que 
interactuava quotidiana-
ment amb la comunitat. 
Que era un element de 
confiança, de referència. 
Recordo un policia local, 
del que ara mateix no 
recordo el nom, que a 

l’hora del tancament de 
les botigues estava allà 
passejant precisament 
perquè als anys 90 era 
el moment més fàcil pels 
atracaments.

Hem tingut històries 
puntuals, que han sigut 
feliçment reconduïdes, 
però que en el seu mo-
ment han generat molta 
alarma social, com van 
ser els atracaments a la 
sortida de l’Institut Ma-
nuel Vázquez Montalbán. 
I tornem al mateix. Esta-
ven queixant-se les famí-
lies al centre educatiu, i 
fins que no va haver-hi un 
reforç de Mossos, va ser 
tot molt lent. En canvi, si 
tens els camins escolars 
segurs, tens els comer-
ciants compromesos amb 
això, tens una policia 
local de proximitat, i tens 
un reforç de Mossos, jo 
no dic que desaparegui 
el problema, però sí que 
el jovent que surt de 
l’institut se sentirà molt 
més segur i les seves 
famílies també.

Nosaltres creiem molt 
en la simbiosi i en la 
manera de treballar con-
juntament entre adminis-
tracions i ciutadania. Fem 
polítiques des de la ciu-
tadania, per la ciutadania 
i amb la ciutadania. Per 
tant, és bàsic que tots els 
agents socials estiguin 
implicats.

P. Hem parlat de la 
seguretat, del medi am-
bient. Creus que aquests 
són els punts negres de 
la ciutat?

R. Nosaltres focalit-
zem molt el tema de la 
neteja i la seguretat. La 
neteja és terrible. Aquest 
tema també l’analitzem 
com la seguretat, amb la 
implicació que ha d’haver 
per part de la ciutadania. 
En el tema de la nete-
ja ens neguem a posar 
més milions sobre la tau-
la, amb tot el respecte 
per l’empresa de neteja 
i els seus treballadors, 
perquè és una qüestió 
d’incivisme. Els abocadors 
aquests incontrolats que 

s’han posat de moda ara 
jo crec que fan el servei 
per tota la comarca. Per 
què? Perquè no hi ha vigi-
lància, no hi ha sancions, i 
és més fàcil venir aquí que 
saps que no et trobaràs 
ningú i ningú et dirà res.

P. I  com s’atura 
l’incivisme?

R. L’incivisme ve, per 
una part, per l’educació i 
tot un seguit d’elements. 
Per exemple, si tu tro-
bes unes persones que 
estan fent un mal ús de 
l’espai públic. Ara venia 
pel carrer de les Monges 
i estava ple de caques 
de gos, que m’he quedat 
sobtada. Si un agent de 
policia local, o un agent 
cívic, o un educador de 
carrer veu que una per-
sona no recull la caca 
del seu gosset, en lloc 
d’obrir-li un expedient 
sancionador, el poses 15 
dies a recollir caques de 
gos, les seves i les de la 
comunitat. Sé que no és 
la panacea, però si això 
li sumes espais amables 
i poses un pipi-can sufi-
cientment a l’abast per-
què aquell animal pugui 
gaudir, i li poses un parc 
de gossos. Doncs, tot 
això, tots els elements 
perquè aquell incivisme 
no es produeixi, segu-
rament el reduirem. In-
cívics sempre hi haurà. 
Però, per exemple, per 
què hem d’estar perse-
guint les persones que 
fan barbacoes a qualse-
vol parc quan no hi ha un 
trist espai de barbacoes 
a ciutat. Fem un espai de 
barbacoes, i amb molta 
més autoritat jo, com 
a veïna, li podré dir a 
aquella persona que fa 
barbacoes a un lloc on 
no està permès que les 
pot fer allà on és el lloc 
adequat.

Entrevista amb Irene Aldabert, alcaldable de Sant Adrià en Comú a les eleccions municipals del 28 de maig.

Entrevista completa 
i més informació: 
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Filo Cañete (PSC)

“M’agrada el 
potencial de Sant 

Adrià”

Rubèn Arenas (ERC)

“Després de 40 
anys dels mateixos, 

toca un canvi”

Óscar Marjalizo (C’s)

“El ciclo del PSC en 
Sant Adrià acabó 

en 2011”

Irene Aldabert (SAC)

“L’equip de govern 
no governa, 
gestiona”

Irene Pardo (PP)

“El PSC està veient 
per primera vegada 
les orelles al llop”

Àngel Gil (Junts)

“Hi ha molta 
decepció a 
Sant Adrià”

Guillermina Alonso (ARA)

“Cal un canvi 
radical que hem de 

fer entre tots”

“La ciudadanía 
está cansada, pero 
necesitamos su voz”

María Ruiz (Valents)

Especial Eleccions Municipals
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“Tenim una ciutat bruta perquè tenim un 
govern que viu en la deixadesa”

JP
Montse Sáez

Sant Adrià.-
Pregunta. Què és per 

tu Sant Adrià? 
Resposta. Per mi com 

a Àngel és la meva ciutat. 
És el meu racó del món, 
aquell lloc del món al qual 
jo li dic casa.        

P. Com t’agradaria 
que fos?

R. M’agradaria que les 
adrianenques i els adria-
nencs quan ens penséssim 
ens deixem de pensar en 
negatiu. Tot sovint, quan 
parles amb la gent al ca-
rrer, jo que he estat també 
molt en entitats, i que en-
cara hi soc i hi continuaré 
passi el que passi el dia 
28, tinc la sensació que 
ens menystenim. A Sant 
Adrià hi ha molta decepció, 
sobretot en les adrianen-
ques i els adrianencs que 
porten molt temps a la 
ciutat. A més, hi ha una 
sensació que res canviarà. 
Quan tu vas psicòleg, jo 
hi he hagut d’anar, perquè 
tens un procés depres-
siu, el que intenta el o la 
terapeuta és que canviïs 
la teva mentalitat. Per 
això ens presentem nosal-
tres, per canviar aquesta 
mentalitat. Deixar-nos de 
pensar en negatiu i pen-
sar en positiu. No és una 
utopia. Hi ha fonaments 
per pensar-ho. Tenim gent 
amb molt de talent a Sant 

Adrià. Moltes vegades 
pensem que a Sant Adrià 
no tenim gent que aporti 
valor afegit, que sigui po-
tent en el món de la cul-
tura, i de sobte te’ns vas 
a una fira a Barcelona o a 
una altra part i et trobes 
algú de Sant Adrià i ni tan 
sols el coneixes. No ens 
sobra talent, però el tenim 
i l’hem de posar a jugar. 
Per això hem de confiar 
que podem pensar en Sant 
Adrià en positiu, perquè te-
nim moltes potencialitats. 
Si algú dibuixés un lloc 

on posar-se avui a l’Àrea 
Metropolitana de Barcelo-
na dibuixaria Sant Adrià. 
Tenim les tres xemeneies, 
tenim el port digital, tenim 
la gran aposta que s’ha fet 
des de fora per Sant Adrià. 
Tenim el talent, ho tenim 
tot. El que ara hem de 
fer és nosaltres mateixos 
repensar-nos. Canviar la 
nostra mirada. I sortirem 
d’això perquè tenim fona-
ments per poder-ho fer.    

P. Cal un canvi de 
mentalitat i també un 
canvi polític en el govern 

de la ciutat?
R. Cal un canvi polític, 

no només en el govern, 
també a l’oposició. Evi-
dentment, el Partit So-
cialista porta molts anys 
governant, i quan un porta 
molts anys governant el 
primer problema és que es 
pensa que la casa és seva, 
i com que es pensa que 
la casa és seva pot fer el 
que vol. Informar del que 
vol. I quan no són capaços 
d’aprovar els pressupostos 
tiren el retret a l’oposició 
que els han deixat sense 
pressupostos. No és veri-
tat, ets tu qui no ha tingut 
la capacitat d’aprovar els 
pressupostos. No l’has 
tinguda tenint 8 de 21, 
que no és una majoria ab-
soluta però és una minoria 
àmplia com per poder 
tirar-ho endavant i no has 
sigut capaç. Però és que 
a l’oposició també li hem 
de dir que això no va de 
canviar sigles, això va 
de transformar la ciutat, 
va de canviar polítiques 
de veritat. A la gent no 
l’importa si l’alcalde es diu 
d’una manera o d’una al-
tra, això no té cap impor-
tància per la gent. El que 
té importància per la gent 

és que Sant Adrià deixi de 
ser, com moltes vegades 
ens han dit i que malaura-
dament encara és veritat, 
l’abocador de Barcelona. 
Que Sant Adrià deixi de 
tenir un govern que deixi 
de dir “sí bwana” a tot 
el que li arriba. Per sort 
amb les tres xemeneies 
encara hem tingut un bon 
criteri per part d’altres 
administracions perquè 
tampoc hi ha hagut una 
veu adrianenca, un poder 
polític real adrianenc que 
es fes efectiu en el PDU 
de les tres xemeneies. 

Per això, a aquestes 
eleccions hem de can-
viar el PSC, però també 
hem de canviar l’oposició. 
Aquí és on nosaltres ens 
reivindiquem. Malaura-
dament, no hem sigut 
aquests quatre anys a 
l’Ajuntament. Ara venim 
amb tota l’energia d’haver 
estat fora, d’haver-nos 
airejat, d’haver vist les 
coses d’una altra manera, 
i amb tota l’empenta per, 
no només voler canviar 
el PSC, òbviament, sinó 
també canviar l’oposició i 
espavilar-los. I si es pen-
sen que nosaltres som 
una crosa, no ho som. Qui 
pensi que perquè volem 
canviar el PSC donarem 
recolzament, això va de 
polítiques. 

P. Heu estat quatre 
anys fora del consistori. 
Quins arguments li doneu a 
la ciutadania perquè us voti 
i poder tornar a entrar?

R. Perquè nosaltres 
tractem temes que la res-
ta no tracten.          

P. Com per exemple?
R. Per exemple, sote-

rra l’autopista. D’acord, 
no és una cosa que es pu-
gui fer en un dia, no serà 
així. Però posar sobre la 
taula soterrar l’autopista, 
és quelcom que s’ha de 
fer. A Badalona ho fan. 
Per on es pensen que 
passarà l’autopista fins a 
Badalona? Passa per Sant 
Adrià. Nosaltres hem de 
saber què volem per so-
terrar l’autopista i hem 

d’anar a l’administració 
autonòmica en aquest 
cas o al govern del país 
i haver pactat prèvia-
ment el que nosaltres 
volem fer i vendre-lo. Però 
ho hem de posar sobre 
la taula, i sembla que 
per a la resta de partits 
l’autopista sigui magnífi-
ca. Hi ha molta gent que 
pateix les repercussions 
d’aquesta autopista. Por-
tem una ferida de més de 
50 anys, i és quelcom que 
ens divideix, ens parteix 
les infraestructures. Jo 
treballo en el món de 
la infraestructura, i no 
estan per separar-nos, 
estan per unir-nos. Doncs 
aquí tenim un màster en 
infraestructures que ens 
separen. Per això ho hem 
de soterrar. Evidentment 
no ho farem en dos dies, 
és un procés llarg i la 
gent ho ha de saber, però 
nosaltres som els únics 
que diem de posar el fil 
a l’agulla. 

Aquest és un exem-
ple, però també, i sen-
se matisos, nosaltres no 
demonitzem l’ocupació. 
És evident que hem de 
lluitar contra l’ocupació 
il•legal. Hi ha qui passa 
de puntetes. Nosaltres no, 
nosaltres diem que hem 
de lluitar, hem de donar 
les eines per estar al cos-
tat de la gent per evitar les 
ocupacions. Evidentment 
la nostra competència són 
els Mossos d’Esquadra, 
però almenys acompanyar 
la gent sí que és la nostra 
competència. Nosaltres 
hem d’estar acompanyant 
la gent, ajudant a qui està 
afectat per aquesta ocu-
pació il·legal i fer la feina 
que ens toca fer.  

Especial Eleccions Municipals

Entrevista amb Àngel Gil, alcaldable de Junts Sant Adrià a les eleccions municipals del 28 de maig.

Entrevista completa 
i més informació: 
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“Hay que hacer una ciudad atractiva, 
para el que vive y para el que viene”

JP

Entrevista amb María Ruiz, alcaldable de Valents a les eleccions municipals del 28 de maig.

Entrevista completa 
i més informació: 

Montse Sáez

Sant Adrià.-
Pregunta. Háblanos 

de Valents, una propuesta 
nueva en el panorama 
político. 

Respuesta. Como dice 
nuestro nombre, Valents es 
un partido de valientes que 
hemos venido a cambiar 
un poco esta política que 
se está haciendo a nivel 
general en Catalunya y a 
nivel local. En nuestro parti-
do hay personas de mucha 
experiencia, que vienen 
de otros partidos, que han 
visto cómo funcionan las 
cosas y están hartos, es-
tamos hartos. Nadie hace 
lo que promete, no están 
en la vida real. Nosotros 
somos un partido consti-
tucionalista y queremos 
apoyar a las ciudades para 
que crezcan, no para que 
se pague dinero para cosas 
personales de cada ayunta-
miento. Somos un partido 
de centro liberal, y es lo que 
venimos a hacer.

P. ¿Qué es para ti Sant 
Adrià? 

R. Sant Adrià para mí 
es un amor. Yo no estoy 
empadronada aquí, pero 
he vivido varias tempora-
das aquí, tengo bastantes 
amigos y me encanta. 
Sant Adrià es la gran des-
conocida, todo el mundo 
piensa que es La Mina. No 
es La Mina solo, además 
La Mina con mala prensa. 
Sant Adrià es una ciudad 
llena de oportunidades, 
con una playa que lleva 
más de dos años cerra-
da, eso sí. Su gente es 
maravillosa, y a mí me ha 
enamorado. Está al lado 
de Barcelona, de una gran 
ciudad. Cuando vine aquí 
y pude patear las calles me 
dije “esto es maravilloso”, 
no solo es La Mina, es 
La Catalana, es el Besòs, 
es el Litoral. Lo que pasa 
es que está dejado, está 
descuidado. 

P. ¿Ya te gusta tal y 
como está o te gustaría 
cambiarla?

R. No, no me gusta 

como está, me apena. El 
presupuesto no sé dónde 
lo llevan, pero no es a la 
ciudad. He hablado con 
vecinos del barrio de Sant 
Joan Baptista y todos pien-
san igual. Las calles levan-
tadas, un paseo que podría 
ser precioso, que va al mar, 
podría tener mucha vida, y 
está dejado, olvidado. La 
Mina, está la comunidad 
gitana, que lleva mucho 
tiempo aquí, y no tenemos 
nada en contra, pero hay 
otra parte que es nueva, 
que está viniendo gente de 
todas partes, y es una zona 
que hay que reactivar. Solo 
está arreglada plaza de la 
Vila, como si el resto no 
existiera, como si el resto no 
pagara impuestos. Esto no 
es justo, y menos para los 
ciudadanos de Sant Adrià.        

P. ¿Cómo puntuarías la 
seguridad de Sant Adrià?

R. Mira, el otro día 
estaba cenando en una 
terraza, y dado el estado 
de las aceras, un señor 
se cayó. Estaba la policía, 
vino en seguida, también la 
ambulancia. La seguridad, 
se puede mejorar, pero la 
policía está haciendo su 
trabajo. Como todo, es 
mejorable. Pero a la segu-
ridad tendríamos que darle 

una vuelta también.  
P. Cuando has patea-

do la calle, ¿qué proble-
mas te ha trasladado la 
ciudadanía?

R. La gente está can-
sada de que no se hace 
nada, que todo está aban-
donado. Las fiestas po-
pulares no se promocio-
nan. La ciudad ha perdido 
la vida. Nuestro partido, 
como te decía al principio, 
hemos vivido otra pelícu-
la, hemos visto que las 
cosas pueden ser mucho 
mejor. La gente ve que no 
hay vida, que el comercio 
está abandonado, no está 
promocionado. Es un sitio 
con mucha vida comercial 
pero no está promociona-
do y no hay ayudas. La vía 
pública es penosa. 

Si hablamos de la sa-
nidad, tenemos dos CAP 
y uno de ellos se está 
quedando pequeño. 

P. ¿El del centro?
R. Sí, el de Doctor 

Barraquer. 
Y lo que vemos es 

que como están defrau-
dados, no les interesa 
hablar mucho. Pero cla-
ro, permítame que diga 
que se equivocan porque 
necesitamos su voz. Tam-
bién la gente joven está 

descontenta. Quieren ver 
un poco de vida.  

P. ¿Por qué crees que 
cuesta tanto hacer ese 
cambio del PSC en la alcal-
día después de 40 años? 

R. Sería muy fácil si 
todo el mundo votara Va-
lents. No lo sé, supongo 
que parece que socialismo 
es todo para todos, pero se 
está viendo que no, al final 
los que más tienen son 
los de arriba y los demás 
seguimos trabajando. El 
socialismo no reactiva la 
economía, no le interesa. 
Es un falso concepto. 
Pienso que la política es 
una herramienta que está 
al servicio del ciudadano, 
no va de ideologías. Yo 
tengo una ideología, pero 
si ese señor no tiene una 
pensión digna, hay que 
ayudarle. Yo puedo tener 
una ideología, pero si una 
persona va por la calle y 
se tropieza porque la vía 
está destrozada, eso hay 
que arreglarlo. 

Están los de siempre, 
y puede que la ciudadanía 
esté cansada y no votan. Y 
si no votas, va a los socia-
listas de siempre. Creo que 
es falta de cultura política, 
y me gustaría que la gente 
tuviera mucha más cultura 

política para saber qué es 
lo que más le conviene.               

P. Antes has comen-
tado que la ciudad tiene 
mucho potencial. ¿Qué es 
lo más destacado de ese 
potencial? ¿Hacia dónde 
tiene que ir la ciudad en 
el futuro?

R. La ciudad en el futu-
ro tiene que ir hacia el sec-
tor turístico y al comercio 
local. Turístico porque te-
nemos una playa, tenemos 
parte del Fòrum, y esto 
hay que potenciarlo más, 
pero bien. Pero potenciarlo 
no con un concierto de 
vez en cuando, sino de 
otras maneras. Haciendo 
actividades, exposiciones, 
promocionando el deporte. 
Y en cuanto al comercio 
local, hay que ayudar al 
comercio de proximidad. 
El otro día estaba en la 
zona nueva de La Mina, y 
no hay mucho comercio. 
El inversor no viene, o le 
cuesta mucho venir. Hay 
que promocionar esto. 
Para hacerlo, hay que pro-
mocionar una ciudad lim-
pia, segura, arreglada. 

P. ¿Cómo se podría 
mejorar el espacio pú-
blico?

R. Sí quieres te puedo 
decir cuáles son nuestras 
cuatro propuestas genera-
les. En cuanto a la sanidad, 
nosotros proponemos el 
cierre de la narcosala, que 
está a escasos 30 metros 
de un colegio. Está en La 
Mina, que parece que sea 
el basurero de todo. No, 
La Mina es un barrio que 
puede mejorarse como 
cualquier otro. 

En cuanto a la sani-
dad, que te comentaba 
antes, tenemos dos CAPs 
y uno se está quedando 
pequeño, el de Doctor 
Barraquer, y en el otro 
faltan médicos de familia. 
Esto lo exigiremos a la 
Generalitat. 

En el terreno del tra-
bajo, hay que ayudar a 
los autónomos. Nuestra 
propuesta estrella es una 
apertura de negocio con 
una declaración respon-

sable simplemente, y que 
puedas facturar desde 
el minuto uno. Después 
ya habría una inspección 
para mirar las deficiencias 
del local, y después se 
entregaría la licencia.  

P. Para impulsar…
R. Sí, claro, es lo 

que decíamos. España 
es muy creativa, muy 
emprendedora y no sabe-
mos por qué al autónomo 
se le tiene olvidado, y 
el autónomo es el que 
puede generar empleo. 
Se están exigiendo unas 
cuotas abusivas, que 
cuando empiezas a ganar 
dinero estás endeudado 
o no llegas.

Y también es básico 
promocionar el comercio 
local, de proximidad, de 
buena alimentación, que 
esto ayuda a mejorar todo, 
la salud, la economía. El 
ayuntamiento tiene que 
dar un empujón al empren-
dedor. Un influencer, un 
youtuber, es un emprende-
dor, y hay que ayudarlo. 

En cuanto a equipa-
mientos y espacios públi-
cos, tenemos una propues-
ta que es instalar pantallas 
acústicas con plantas en 
la Ronda para reducir el 
CO2. Es totalmente viable 
y hay empresas alemanas 
que lo hacen a muy buen 
precio. Y da un aspecto 
que no tiene nada que ver 
a la ciudad. Esto se tiene 
que hacer ya.  

P. ¿En la Ronda o la 
C-31?

R. En principio en la 
Ronda. Y también se tie-
nen que arreglar todos los 
baches. Es muy sencillo, 
podemos hacer una au-
ditoría para ver cuántos 
baches hay, cuántas calles 
levantadas, ver cuánto 
cuesta y hacerlo. Y hay 
dinero, he visto los presu-
puestos y hay dinero. 
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“El Partit Socialista durant tots aquests 
anys ha donat l’esquena a molts veïns”

JP
Pregunta. Què és per 

tu Sant Adrià? 
Resposta. Per mi és 

un repte personal. Jo 
soc ciutadana de fora de 
Sant Adrià però amb un 
lligam molt fort familiar 
amb aquesta ciutat. Des 
de fora sempre s’ha vist 
com una ciutat oblidada 
en mig de tres grans 
ciutats, Barcelona, Santa 
Coloma i Badalona. És 
com el “patito feo” de 
l’Àrea Metropolitana del 
Barcelonès Nord. La gran 
oblidada. Tot el que no 
volen les ciutats grans 
que la rodegen, tot ha 
vingut cap aquí. També 
és la gran oblidada en 
moltes polítiques socials 
i econòmiques, polítiques 
del dia a dia de la gent. 
Veiem l’estat de la via 
pública, el tema de se-
guretat. No hi ha un pla 
seriós per aquesta ciutat, 
es van posant pegats du-
rant els darrers 40 anys. 
Però no hi ha un pla de 
ciutat que aposti per Sant 
Adrià, que digui que és 
més que una ciutat dor-
mitori, que apostem per 
la seva economia, per la 
seva gent jove i gran, i 
anem per totes. Per mi 
és el gran repte de situar 
Sant Adrià en el mapa 
de l’Àrea Metropolitana 
i que quan es digui “soc 
de Sant Adrià”, la gent se 
senti orgullosa.         

P. Ja has comentat 
que no vius a Sant Adrià. 
Alguns dels altres can-
didats ens han dit que 
portes molt poc temps a 
la ciutat i que no la co-
neixes. Què els hi diries?

R. Jo els hi diria que 
a vegades no cal dormir 
a la ciutat per viure a la 
ciutat. Molta gent pot dir 
que coneix més el barri 
en el que treballa que on 
vas a dormir, perquè és 
on passem el dia a dia. 
Jo estic a Sant Adrià ara 
mateix matí i tarda perquè 
m’ho prenc seriosament. 
Faig vida a Sant Adrià, 
esmorzo, dino i pràctica-
ment sopo a Sant Adrià. 
No ho vull fer només fins 

al 28 de maig, ho vull 
continuar fent. No sé 
per on passen els meus 
projectes de futur, però 
també el meu passat ha 
estat molt lligat a la ciutat 
de Sant Adrià. Les meves 
tietes, la meva mare, la 
meva àvia fan vida a Sant 
Adrià, i han viscut a la 
ciutat. A vegades algú 
es pensa que per haver 
nascut en el lloc té més 
drets que altres que ve-
nen de fora. Jo també els 
hi dic als meus rivals que 
alguna cosa està passant 
quan les enquestes de 
satisfacció de la gent de 
Sant Adrià amb el govern 
de la ciutat, en aquest 
cas socialista, el suspe-
nen. Què més ens dona 
que una persona estigui 
tot el dia a Sant Adrià si 
no fa res per Sant Adrià. 
Jo aposto per algú, m’és 
igual on viu, però que 
aposti per la ciutat. 

P. Has parlat del go-
vern socialista, que porta 
40 anys. Per què creus 
que la gent no vol fer un 
canvi?

R. Sí que és veritat 
que al carrer es nota que 
la gent està cansada, hi 
ha reivindicacions històri-
ques, la gent es queixa 
molt, però també hem de 

ser conscients que aquí 
el Partit Socialista porta 
molts anys, té una base 
molt sòlida de votant 
fidel, de votant de les si-
gles, més enllà de la ges-
tió, i costa molt trencar 
amb aquesta tradició de 
vot. Crec que per primera 
vegada el Partit Socialista 
està veient les orelles al 
llop, ha fet coses molt 
malament, han tingut 
moltes crisis de govern, 
un alcalde ha hagut de 
marxar, han tingut molts 
problemes interns al PSC, 
hi ha molt descontent 
amb moltes coses que 
han passat a la ciutat. 
Per exemple, temes de la 
Rambleta, de seguretat, 
som la primera ciutat 
catalana amb l’índex de 
criminalitat més alt de 
tot Catalunya, bastant 
per sobre de la mitja ca-
talana d’un delicte cada 
mil, sobrepassem bastant 
aquesta mitjana de delic-
tes a la ciutat. Veiem que 
el Partit Socialista durant 
tots aquests anys ha 
donat l’esquena a molts 
veïns i veïnes. Però és el 
que comentàvem, costa 
molt trencar amb aquesta 
tradició de vot socialista. 
També tenim un proble-
ma, hi ha molta abstenció 

a Sant Adrià. Necessitem 
que la gent participi a les 
eleccions, tots. Hi ha una 
part de descontentament, 
i una part que pensen que 
sempre guanyen els ma-
teixos i es queden a casa. 
Jo faig una crida a què 
totes aquelles persones 
que estan desanimades 
i descontentes poden 
canviar les coses a les 
urnes. Quedant-nos a 
casa no aconseguirem el 
canvi, però anant a votar 
sí. Per tant, anem a votar 
tots el pròxim 28 de maig 
perquè és molt important. 
No ens val amb un 53 o 
54 per cent de participa-
ció com hi ha normalment 
a Sant Adrià. No és repre-
sentatiu. Si volem canviar 
les coses, la gent ha de 
sortir i donar opcions a 
aquelles persones que 
volem canviar aquestes 
dinàmiques de ciutat. 

P. Hem parlat de la se-
guretat. Creus que aquest 
és el punt més negre de 
la ciutat?

R. Hi ha diversos 
punts negres. Un és la 
seguretat. Tenim un pro-
blema de gestió de la 
policia local, no de les 
persones que estan dins, 
però sí hi ha un problema 
de gestió. Sant Adrià no 

té un pla de seguretat clar 
i que aposti per combatre 
la delinqüència a la ciutat. 
Tenim un problema al 
Casc Antic on els propis 
veïns s’han d’organitzar 
mit jançant grups de 
WhatsApp per fer front 
a possibles ocupacions i 
robatoris. No ha de ser la 
societat la que faci front 
a problemes que són de 
l’administració. Tenim un 
problema al barri de Sant 
Joan Baptista, a La Mina, 
al Besòs. Quan parles de 
Sant Adrià fora de Sant 
Adrià, la gent ho relacio-
na amb delinqüència, i 
això és perquè la ciutat 
té un problema. A més, 
les dades del ministeri de 
l’interior que van sortir a 
finals de l’any 2022 par-
laven per si sols. 

Després hi ha altres 
punts negres, com és la 
neteja. Tothom et parla de 
la deixadesa que hi ha a 
Sant Adrià. Carrers bruts, 
brossa, els grafitis a les 
parets que estan de forma 
perenne. La neteja al barri 
de La Mina, que ara sí 
que estan netejant perquè 
venen eleccions, però es 
deixen estar. Problemes 
de plagues de cuques, 
de rates. Una deixadesa 
que la gent ho palpa i que 
demanen més neteja. A la 
vegada, és veritat que hi 
ha incivisme, però tornem 
al mateix. L’incivisme es 
combat amb policia a 
peu de carrer o instal·lant 
càmeres de videovigilàn-
cia. No por ser que els 
veïns del passatge de 
la Pollancreda s’estiguin 
queixant cada dia dels 
vidres trencats als seus 
cotxes i que l’ajuntament 
no els hi faci cas. 

També tenim un tema 
molt important que és el 
tema de la contaminació, 
i el tema de la platja. Ter-
cer any consecutiu que 
tenim una platja tancada. 
Si això fos Barcelona, la 
platja hagués estat oberta 
als dos dies. Però com 
que és Sant Adrià, tornem 
al mateix, el “patito feo” 
de l’Àrea Metropolitana, 

la tanquem i “a otra cosa 
mariposa”. Doncs, no. Hi 
ha temes que són de ciu-
tat, que s’han d’abordar, 
que s’han de fer amb 
serietat, i que no es fan. 
Aquests temes de segure-
tat, neteja, contaminació, 
estat de la via pública, 
s’han d’afrontar. Cal un 
pla de ciutat i nosaltres 
des del Partit Popular ho 
volem fer.          

P. I quin és el vostre 
pla de ciutat?

R. El nostre gran eix 
és el tema de la segure-
tat. Volem crear, com es 
va crear a la ciutat veïna 
de Badalona amb el Xavier 
García Albiol una unitat 
d’intervenció immediata, 
la Unitat Omega, amb 
uns agents preparats per 
intervenir en els punts 
més calents de la ciutat 
i de forma immediata en 
situacions més greus que 
el típic robatori de carrer. 
Sant Adrià ho necessita, 
té problemes de crimina-
litat molt importants. Vo-
lem incrementar la ràtio 
de policies locals per 
cada 1.000 habitants. I 
volem policia al carrer, 
patrullant, tant en cotxe 
com a peu. 

Volem crear una ofi-
cina d’antiocupació per-
què Sant Adrià també té 
problemes d’ocupació. I 
també com a Partit Po-
pular de Sant Adrià exi-
girem una llei nacional 
per desallotjar els ocupes 
en menys de 24 hores. 
També volem implantar la 
videovigilància connecta-
da amb la policia local en 
els punts més calents on 
hi ha hagut més robato-
ris, com els aparcaments 
públics com el de la Po-
llancreda, o altres punts 
de la ciutat. 

Especial Eleccions Municipals

Entrevista amb Irene Pardo, alcaldable del PP de Sant Adrià a les eleccions municipals del 28 de maig.

Entrevista completa 
i més informació: 
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“Veig molt bé la ciutat del futur si fem 
aquest canvi i treballem entre tots”

JP

Entrevista amb Guillermina Alonso, alcaldable d’ARA-Pacte Local a Sant Adrià de Besòs a les eleccions municipals del 28 de maig.

Entrevista completa 
i més informació: 

Montse Sáez

Sant Adrià.-
Pregunta. Un pre-

senteu com ARA-Pacte 
Local per Sant Adrià. 
Qui sou?

Resposta. El nostre 
partit és un partit muni-
cipalista fet amb perso-
nes tècniques, portem 
uns quants tècnics, tres 
metges, un advocat, un 
economista, un arqui-
tecte, a més de persones 
d’aquí, de Sant Adrià. 
Pacte Local és un acord 
entre ARA Catalunya i 
PDCat. En resum, és un 
partit municipalista.        

P. Què és per tu Sant 
Adrià?

R. Una ciutat que pot 
tenir moltíssima potèn-
cia, per mi encantadora, 
maca, amb una platja 
que pot ser d’allò millor. 
Molt a prop de Barcelo-
na, amb un potencial im-
pressionant. A 3 minuts 
de Barcelona, a 25 de 
l’Aeroport. Amb un po-
tencial turístic, pels veïns 
també, pel comerç. Amb 
molta potència, però hem 
de treballar molt.     

P. Creus que aquesta 
possibilitat no està ben 
desenvolupada?

R. Ara mateix no. Em 
sap greu, però la veig 
molt abandonada. Un 
lloc tan maco com tenim 
i el que es pot arribar a 
potenciar. Sobretot el 
comerç, els nens, els 
parcs,.. Hem de tornar 
a començar de zero, 
no restituir o arreglar, 
sinó començar de zero, 
fer una ciutat moderna, 
amb tots els serveis que 
cal, amb taxis, amb més 
serveis. Ara mateix són 
moltes coses les que 
fan falta.  

P. Una de les qües-
tions que més ens co-
menta la ciutadania és 
la seguretat. Com la 
puntuaries?

R. És el tema més 
puntual que estem por-
tant nosaltres en el nos-
tre partit. Contínuament 

estem fent reunions 
amb experts que ens 
han aportat la seva ex-
periència. Precisament el 
proper dijous, dia 25 de 
maig, fem un seminari de 
seguretat. Tots els veïns 
estan molt preocupats, i 
no és per menys.          

P. Com es pot mi-
llorar?

R. Donant molt més 
servei al ciutadà, al co-
merç sobretot, que està 
molt afectat. A més de 
millorar la organització 
i la previsió. Nosaltres 
proposem establir una 
línia telefònica perquè els 
comerciants puguin estar 
en contacte directe amb 
l’ajuntament per qual-
sevol emergència. Hi ha 
moltes més coses a fer, 
però sobretot la gestió i 
la previsió. 

P. No és només un 
nombre d’agents de la 
policia local sinó de co-
ordinació? 

R. Sí, exacte, és un 
tema des de la base, des 
de la direcció s’ha de fer 
feina perquè sigui més 
efectiva. Que els agents 
sàpiguen què és el que 
han de fer, no se’ls hi 

pot carregar tota la cul-
pa ni a l’ajuntament ni 
tampoc als policies. És 
tot un conjunt de coses, 
d’organització, crec que 
no és tan complicat. 
Penso que en poc temps 
poden tenir una ciutat 
com cal en el terreny de 
la seguretat.                   

P. Apart de la se-
guretat, quins són els 
altres temes que us 
trasllada la ciutadania 
aquests dies?

R. Doncs ens han dit 
que estan molt espantats 
perquè hi ha unes rates 
enormes a les places, 
amb els nens jugant allà. 
Això no es pot tolerar, 
s’han de fer tractaments, 
desratitzacions. És molt 
simple la solució. Sem-
pre acabem anant al 
mateix tema: la gestió. 
Nosaltres pensem que 
ho podem fer bé perquè 
portem gent del barri que 
està molt interessada en 
aquest tema.  

P. Penseu que la ges-
tió municipal no té cura 
de la ciutadania?

R. Indudablement. 
És un abandonament per 
part de totes aquelles 

persones responsables 
d’aquests serveis que 
s’han de fer i no s’estan 
fent o no s’estan fent bé. 
El primer és la higiene 
en una ciutat. També és 
veritat que la ciutadania 
ha d’ajudar en aquest 
tema, però en primera 
instància l’ajuntament és 
el responsable.  

P. Manca civisme a 
la ciutat per part de la 
ciutadania?

R. Sí, perquè penso 
que potser aquests ani-
mals hi ha més perquè 
la gent no té cura de 
l lançar les restes de 
menjar a les papereres. 
En definitiva, és impor-
tant l’educació i el civis-
me, que és positiva per 
a tota la ciutadania. Si 
convé també s’haurien 
de posar cartells perquè 
la gent llanci les escom-
braries a la paperera. I 
si calen més papereres, 
doncs es posen.  

P. Hem parlat de la 
gestió municipal. Cal 
un canvi  pol í t ic  per 
millorar?

R. Sí, cal un canvi 
polític, radical, i estaria 
bé que ho féssim entre 

tots. Soc partidària de 
ser una gran família, 
que ens entenguem i bé. 
Estic cansada que Sant 
Adrià sempre tingui la 
mateixa publicitat. Vull 
que, en poc temps, ens 
posem d’acord tots els 
polítics i tirem endavant 
Sant Adrià. Que la fem 
una ciutat moderna, amb 
moltes possibilitats, amb 
més zones verdes, més 
parcs, que els nens pu-
guin fer esports. 

No m’imagino que és 
com una empresa. Quan 
entres, tens molta il·lusió, 
però després ens acomo-
dem massa amb el perso-
nal. Crec que falta il·lusió 
i penso que el 28 de maig 
és una gran oportunitat 
per fer un canvi.    

P. Si la ciutat està 
bruta i és insegura, per 
què penses que el PSC 
continua guanyant les 
eleccions? La gent té por 
al canvi o ja li està bé?

R. No ho sabem, puc 
suposar que és com un 
matrimoni en el que dius 
“aquest ja sé com és”, per 
què l’haig de canviar.

P. “Más vale malo 
conocido”…

R. “…que bueno por 
conocer”, sí. Pot ser que 
tinguin por al canvi, però 
no han de tenir por. Avui 
en dia les coses van molt 
de pessa, i el mateix 
polític pot estar avui a 
l’ajuntament i demà mar-
xar a treballar a Madrid 
de diputat o a Brussel•les 
a fer d’eurodiputat. No 
us confieu, pot ser que 
aquests polítics demà 
no hi siguin. Clar, també 
entenc que pot ser un 
costum. Però insisteixo, 
nosaltres tenim moltes 
ganes. A la meva força 
política hi ha gent del ba-
rri i un equip tècnic que 
ens pot assessorar en el 
tema de la sanitat, del 
medi ambient. Sobretot 
gent resolutiva, i agrairia 
que ens donessin una 
oportunitat. Crec que 
aniria bé. Però no només 
sols, insisteixo, amb tots 

els polítics.  
P. Si el 28 de maig 

es donen els resultats, 
estaríeu disposats a fer 
pactes per canviar el PSC 
donant suport a un altre 
partit o fins i tot entrar 
en el govern?

R. Segurament sí, vo-
lem fer una formació àm-
plia, no només anar sols. 
Que participin quasi tots. 

P. Hi ha alguna línia 
vermella?

R. Sí, hi ha una línia 
que no la podem tras-
passar.

P. Quina seria?
R. Ara mateix no ho 

puc dir. Per mi tots són 
persones, però entenc 
que el nostre mètode de 
treball, sobretot en el 
terreny de les dones, hi 
ha línies vermelles que 
no es poden creuar. 

P. I com veus la ciutat 
d’aquí a cinc anys?

R. Molt bé si fem 
aquest canvi i treballem 
entre tots. Cal millorar 
entre tots molts aspec-
tes relacionats amb les 
dones, el comerç, la gent 
gran,… Hi ha molta feina 
a fer, per exemple, en el 
terreny de les dones ens 
agradaria ajudar-les amb 
microcrèdits. Ajudar els 
emprenedors amb un 
crèdit de 18.000 euros 
perquè puguin obrir una 
persiana fins als 40 anys. 
També ajudes al comerç 
en quant els rètols i faça-
nes. Beques menjador i 
per activitats extraesco-
lars, sobretot esportives, 
pels nens. Però per tot 
Sant Adrià, no només per 
una zona de la ciutat.    






